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Συντάξεις-εΕπρές 
και «άυλα» ένσημα 

από το νέο ΙΚΑ
Με τη μηχανοργάνωση εκσυγχρονίζεται 

η λειτουργία του Ιδρύματοο και περιορίζεται 
η ταλαιπωρία -  Τι προβλέπει το νομοσχέδιο
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Φωτογραφία 
από τη χθεσινό 
συνέντευξη 
Τύπου.
Στο κέντρο 
ο υπουργός 
Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
κ. Αν. Γιαννίτσης, 
αριστερά 
ο υφυπουργός 
κ. Ν. Φαρμάκης 
και δεΕιά 
ο διοικητής 
του ΙΚΑ
κ. Μ. Νεκτάριος

Τ ο ΙΚΑ εισέρχεται, έστω και καθυστερημένα, 
στον 21ο αιώνα εκσυγχρονίζανε τη λειτουρ
γία του, περιορίζοντας την ταλαιπωρία των 

ασφαλισμένων και μειώνοντας την εισφοροδιαφυγιϊ.

Ρεπορτάζ: Κ. ΠΑΠΑΔΗΣ

Μ σταδιακό ολοκλήρωση της μηχα
νοργάνωσης του Ιδρύματος επιτρέπει 
στην ηγεσία του υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσετον και στη 
διοίκηση του ασφαλισπκού φορέα να 
προωθήσουν μια σειρά αλλαγών που 
θα εκσυγχρονίσει τη λειτουργία του και 
θα περ ιο ρ ίσ ει την ταλαιπωρία των 
ασφαλισμένων.

Τα μέτρα, τα οποία περιλαμβάνομαι 
σε νομοσχέδιο, ανακοίνωσε χθες ο 
υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Αν. Γ ια ννιτσά  και ο 
διοικητής του ΙΚΑ κ. Μ. Νεκτάριος. Με 
αυτά καταργείται το «χαρτοβασίλειο» 
των ενσήμων, το οποίο καταταλαιπώ
ρησε επί σειρά δεκαετιών επ ιχειρήσει 
και ασφαλισμένους. Χορηγείται άμεσα 
-  εντός δύο μηνών -  η κατώτατη σύ
νταξη σε όσους συνταξιοδοτούνται έως 
ότου εκδοθεί η οριστική. Προσαρμό
ζομαι τα επιτόκια των καθυστερούμε-

νοιν οφειλών προς το Ιδρυμα στα ισχύο- 
μ α  στην αγορά κεφαλαίου. Και τίθε
ται σε κίνηση η δημιουργία Μητρώου 
Εργοδοτών στη χώρα μας.

«Οι αλλαγέΞ σηματοδοτούν ένα νέο 
ΙΚΑ ή, αν θέλετε, αποτελούν ένα άλμα 
npos τη δημιουργία ενόε νέου ΙΚΑ» 
τόνισε ο κ. Ειαννίτσης κατά την πα
ρουσίαση των αλλαγών.

Με ιδιαίτερα ευνοϊκά σχόλια υπο
δέχθηκαν τις αλλαγές οι εκπρόσω
ποι των κοινωνικών φορέων με τους 
οποίους συναντήθηκε ο υπουργός 
Εργασίας πριν από την ανακοίνωση 
των μέτρων. Ο πρόεδρος της ΓΣΕΕ 
κ. Χρ. Πολυζωγόπουλος τόνισε ότι 
«πρόκειται για μια πολύ καλή πα
ρέμβαση που θα λύσει πολλά προ
βλήματα», ενώ ο αμιπ ρόεδρος του 
ΣΕΒ κ. Ν. Αναλυτής χαρακτήρισε το 
νομοσχέδιο «βήμα προόδου». Επί
σης, ο πρόεδρος της ΓΣΕΒΕΕ κ. Γ. 
Μότσος τόνισε ότι «γίνεται ένα τε
ράστιο βήμα npos τα εμπρόε».

Οι αλλαγές που επέρχομαι με το 
νομοσχέδιο είναι οι εξής:

Καταργούμαι -  έπειτα από πενήμα 
χρόνια -  τα ένσημα και το σύστημα εί
σπραξης που στηρίζεται στη «διακί
νηση χαρτιού» (καρτέλες) και δημι- 
ουργείται ένα πλήρως ηλεκτρονικό σύ
στημα. Χαρακτηριστική της καθυστέ
ρησης εφαρμογής του νέου συστήμα
τος είναι η δήλωση του κ. Νεκτάριου 
ότι η χώρα μας είναι 
η τελευταία που δια
τηρεί ακόμη τα πα
ραδοσιακά ένσημα.
Ο εργοδότης θα υπο- 
χρεούται πλέον να 
υποβάλει στο ΙΚΑ - 
κάθε μήνα ή δίμηνο 
-  μια αναλυτική πε
ριοδική δήλωση (ηλε
κτρονικά οι μεγάλες 
επιχειρήσεις ή χειρό
γραφα οι μικροί ερ
γοδότες) με βάση την οποία το ηλε
κτρονικό σύστημα του Ιδρύματος θα 
προσδιορίζει τις ασφαλιστικές εισφο
ρές, τα ασφαλιστικά δικαιώματα των 
μισθωτών κτλ. Με το νέο σύστημα, οι 
επιχειρήσεις θα έχουν τα εξής οφέλη: 
καταργούμαι τα βιβλία και οι κατα
στάσεων ενσήμων. Περιορίζομαι οι 
τριβές με το ΙΚΑ. Κερδίζουν χρόνο και

περιορίζουν την απασχόληση του λο
γιστηρίου με τα θέματα αυτά. Γίνεται 
ευκολότερος ο έλεγχος, χωρίς να κιν
δυνεύουν από τη δυσμενή μεταχείριση 
ή την επιβολή υπέρογκων προστίμων. 
Οι ασφαλισμένοι θα γνοιρίζουν ανά πά
σα στιγμή την ασφαλιστική τους θέση, 
καθώς κάθε εξάμηνο το ΙΚΑ θα τους 
αποστέλλει απόσπασμα ασφάλισης με 
όλα τα στοιχεία του ως τότε ασφαλι

στικού τους βίου. Επί
σης, θα απαλλαγούν 
από το άγχος της δια
τήρησης των βιβλια
ρίων ενσήμων, ως την 
ώρα έκδοσης της σύ- 
μαξης. Ολα αυτά θα 
καταχωρούμαι στον 
ηλεκτρονικό τους φά
κελο χωρίς να υφί- 
σταται περίπτω ση 
απώλειας. Μάλιστα, 
όταν θα ολοκληρωθεί 

το σύστημα θα είναι εφικτή η άμεση 
έκδοση των συμάξεων.

Από την 1η Οκτωβρίου οι δικαιού
χοι που θα συμαξιοδοτούμαι από το 
ΙΚΑ θα μπορούν έπειτα από δύο μή
νες να εισπράττουν την κατώτατη σύ- 
μαξη του Ιδρύματος (περίπου 125.000 
δρχ.) και αργότερα, όταν θα έχει εκ
καθαριστεί η υπόθεσή τους, θα ε ι

σπράττουν αναδρομικά τη διαφορά 
της τελικής από την κατώτατη σύντα- 
ξη. Σημειώνεται ότι σήμερα ο χρόνος 
υπολογισμού της σύνταξης φθάνει 
τους 8 ως 10 μήνες.

Μειώνομαι οι προσαυξήσεις για την 
καθυστέρηση καταβολής οφειλών προς 
το ΙΚΑ. Σήμερα η προσαύξηση είναι 5% 
για τον πρώτο μήνα και 2% για τους 
επόμενους μήνες, ενώ το σύνολο των 
προσαυξήσεοιν έχει ως οροφή το 120%. 
Σε αυτό το πλαφόν μια επιχείρηση μπο
ρούσε να φθάσει έπειτα από καθυστε
ρήσεις οφειλών για χρονική περίοδο 
τεσσάρων ετών και έμ εκα  μηνών. Τα 
ποσοστά αυτά τροποποιούμαι ως εξής: 
προσαύξηση 2% για τον πρώτο μήνα 
και 1,5% για τους επόμενους. Συνεπώς, 
η επιχείρηση φθάνει στο «πλαφόν» του 
120% σε έξι χρόνια και επτά μήνες. Ση
μειώνεται ότι ο χρόνος παραγραφής 
χρεών μειώνεται στα π έμ ε χρόνια για 
τις επιχειρήσεις που θα εμαχθούν στο 
νέο (ηλεκτρονικό) σύστημα.

Τέλος, σύμφωνα με δήλωση του 
υπουργού Εργασίας, το νομοσχέδιο δεν 
θα περιλαμβάνει διάταξη ευνοϊκής ρύθ
μισης παλαιών χρεών προς το ΙΚΑ, κά
τι που είχε δει το φως της δημοσιότη
τας. «ΕΕετάσαμε αυτό το ενδεχόμενο 
και το απορρίφαμε» σημείωσε ο κ. 
Γ ιαννίτση^.

Ευνοϊκά σχόλια 
για Tis αλλαγέε ατιό 
raus εκπροσώπους 

των κοινωνικών 
φορέων

Πρόσκληση - πρόκληση από τη ΓΣ Ε Ε  για την ασφαλιστική μεταρρύθμιση
Ανοίγονταβ, επί της ουσίας τον κοινωνικό διάλογο απέστειλε κείμενο δέκα ερωτήσεων - θέσεων στην κυβέρνηση, στα κόμματα και στους φορείς εν όψει της Συνδιάσκεψης

Τ ο πλαίσιο των επ ικείμενω ν μέτρω ν της 
ασφαλιστικής μεταρρύθμισης επ ιχειρεί 
-  εξαρχής -  να αποσαφηνίσει η ΓΣΕΕ, 

ανοίγοντας, επί της ουσίας, τον κοινωνικό διά
λογο στην Εθνική Συνδιάσκεψη για την ασφα
λιστική μεταρρύθμιση, η οποία θα πραγματο
ποιηθεί στις 26 Σεπτεμβρίου στο Ζάππειο Μέ
γαρο. Ετσι χθες η Συνομοσπονδία απέστειλε 
στην κυβέρνηση, στα κόμματα και στους κ ο ι
νωνικούς φορείς που θα πάρουν μέρος στη Συν
διάσκεψη, κείμενο δέκα ερωτήσεων - θέσεων 
επί των οποίων καλούνται να τοποθετηθούν οι 
ομιλητές στη διάρκεια των εργασιών της Συν
διάσκεψης. Με τον τρόπο αυτό η Συνομοσπον
δία θέλει να ξεκαθαρίσει εξαρχής το τοπίο, αφού 
οι ερωτήσεις αφορούν την ουσία το προβλήμα
τος και καλύπτουν όλες τις πτυχές του ασφαλι
στικού, όπως οι πόροι χρηματοδότησης, τα όρια 
συνταξιοδότησης, το ύψος συντάξεων, η 35ετία, 
τα αποθεματικά, οι ομαδοποιήσεις ταμείων κτλ.

«ΣτόχοΞ μαε είναι να αποφευχθεί η απερα
ντολογία και να καταλήγουμε σε ουσιαστικά 
συμπεράσματα» σημείωνε χθες συνδικαλιστής, 
μέλος του προεδρείου της Συνομοσπονδίας.

Το «ερωτηματολόγιο» υπό τον τίτλο «εν δ ε ι
κτικό πλαίσιο θεματολογίας για την μεταρρύθ

μιση του ασφαλιστικού συστήματος», το οποίο 
εστάλη στους καλεσμένους μαζί με την πρό
σκληση και το πρόγραμμα της Συνδιάσκεψης, 
περιλαμβάνει τα εξής θέματα:
1. Μορφή και λειτουργία του Συστήματος Κοινωνι
κής Ασφάλισης (αναδιανεμητικό, κεφαλοποιητικό 
κτλ.).
2. Σύμφωνα με τα πορίσματα των αναλογιστικών 
προβολών της μελέτης του ΙΝΕ/ΓΣΕΕ-ΑΔΕΔΥ και άλ
λων μελετών για την προσεχή περίοδο 2001 - 2050, 
ως βασικό πρόβλημα του Συστήματος Κοινωνικής 
Ασφάλισης (ΣΚΑ) αναδεικνύεται η σαφής ανεπάρ
κεια της χρηματοδότησής του. Ειδικότερα, οι μελέ
τες αποδεικνύουν ότι:
α) Το ύψος των καταβαλλόμενων συντάξεων, ως πο
σοστό του ΑΕΠ, υπολείπεται του αντίστοιχου ποσο
στού σε άλλες χώρες της Ευρώπης των 15. Με αυτά 
τα δεδομένα μπορεί να τεθεί θέμα μείωσης των συ- 
νταξιοδοηκών παροχών;
β) Το ύψος των εσόδων του ΣΚΑ, ως ποσοστό του 
ΑΕΠ, βαίνει συνεχώς συρρικνούμενο, ώστε να εντο
πίζεται σαφές πρόβλημα ελλείψεως πόρων για τη 
λειτουργία του ΣΚΑ. Πώς αντιμετωπίζεται το πρό
βλημα;
3. Η ΓΣΕΕ προτείνει ένα μοντέλο σταθερής χρημα
τοδότησης του ΣΚΑ γις το σύνολο των ασφαλισμέ

νων (κράτος 3/9, εργοδότες 4/9, εργαζόμενοι 2/9). 
Ακόμη υπάρχουν προτάσεις για οικονομική υπο
στήριξη του συστήματος και με άλλους τρόπους και 
πόρους. Πώς κατά τη γνώμη σας υποστηρίζεται οι 
κονομικά το σύστημα πιο αποτελεσματικά ώστε να 
είναι βιώσιμο στο παρόν και στο μέλλον; Ειδικότε
ρα μπορεί να υπάρξει σχέση ανάμεσα στο φορολο
γικό και το ασφαλιστικό σύστημα;
4. Πώς διασφαλίζεται η είσπραξη των θεσμοθετη
μένων πόρων και πώς αξιοποιούνιαι τα αποθεματι
κά;
5. Η καταλήστευση των αποθεματικών δημιούργη
σε τεράστιο οικονομικό και κοινωνικό έλλειμμα. Πώς 
κατά τη γνώμη σας ανπμετωπίζεται;
6. Διασφαλίζει την κοινωνική αποτελεσματικότατα 
του συστήματος το υφιστάμενο νομοθεηκό πλαίσιο 
και το αντίστοιχο ύψος των παροχών του ΣΚΑ (βαθ
μός πραγματικής αναπλήρωσης μισθού, κατώτατα 
όρια συντάξεων, μέσο επίπεδο κύριας και επικου
ρικής σύνταξης, τρόπος υπολογισμού παροχών κτλ.);
7. Σε ποιο βαθμό μπορούν να επηρεάσουν τη λει
τουργία του ΣΚΑ οι ομαδοποιήσεις ομοειδών ασφα
λιστικών Ταμείων και ποια θεωρείτε ενδεδειγμένη 
λύση για την οργανωτική μορφή του συστήματος;
8. Σε ποιο βαθμό δημιουργούν δεσμευηκά πλαίσια 
για τις αναγκαίες μεταρρυθμίσεις του ΣΚΑ, οι ρυθ

μίσεις του Συμφώνου Σταθερότητας και πώς μπο
ρούν να αντιμετοϊπιστούν αποτελεσματικά οι δ ε
σμεύσεις αυτές;
9. Ποια είναι η γνώμη σας για το καθεστώς των 
ορίων ηλικίας και το καθεστώς των αναπηρικών συ
ντάξεων, βαρέων και ανθυγιεινών; Πώς αντιμετω- 
πίζετε την πρόταση της ΓΣΕΕ για 3 5ετία χωρίς όριο 
ηλικίας;
10. Πώς εκτιμάτε ότι μπορεί να συμβάλει το ασφα
λιστικό σύστημα στην προστασία της μητρότητας, 
στην αντιμετώπιση του δημογραφικού προβλήμα 
τος και στην υποστήριξη των γυναικών για να μπο
ρέσουν ν’ ανταποκριθούν σε άλλες οικογενειακές 
ανάγκες;

Τέλος, πρέπει να σημειώσουμε ότι στη Συνδιά
σκεψη έχουν κληθεί και θα πάρουν μέρος, από την 
κυβέρνηση ο υπουργός Εργασίας και Κοινοινικοιν 
Ασφαλίσεων κ. Αν. Γιαννίτσης, από το ΠαΣοΚ ο 
γραμματέας της ΚΕ κ. Κ. Σκανδαλίδη^, από την 
αξιωματική αντιπολίτευση ο πρόεδροςαης ΝΔ κ. Κ. 
Καραμανλής, από το ΚΚΕ η γενικήγραμματέας 
κυρία Αλέκα ΓΙαπαρήγα και ο ποοεδρος του Συ
νασπισμού κ. Ν. Κωνσταντόπουλος. Τις εργασίες 
της Συνδιάσκεψης θα ανοίξει αηρόεδρος της ΓΣΕΕ 
κ. Χρ. ΠολυζωγόπουλοΗνΐ<ίΗΤ) πρόεδρος της ΑΔΕ- 
ΔΥ κ. Σπ. Παπασπύρου.


